
Pol  ítica constructiva  
 Fer una bona oposició (acceptar una bona oposició) és una de les millors tasques de la POLÍTICA. 
Una manera senzilla d’explicar el «quid» d’eixa difícil faena és comparar-la amb la funció d’un bon 
espill. Que la imatge rebotada siga nítida i fidel a l’acció de govern és mèrit del bon opositor, i és una 
gran ajuda al governant que vol millorar i corregir errades i mals vicis.
 També és curiós observar com algunes persones, una miqueta supèrbies, no volen escoltar cap critica; 
bé siga per vergonya en reconéixer les errades; bé siga perqué són «infal·libles». Però, com que totes 
tenim (hem de tindre) l’opció de rectificar, mai no hem de negar-li al governant eixa oportunitat.

 Organitzaré aquest escrit, per a facilitar-ne la seua lectura, en quatre punts.
1. Fets. L’any 2015 la despesa «política» de l’ajuntament de Cullera estava en uns 360mil euros. 
Enguany la xifra passarà els 770mil. És important valorar si la primera quantitat estava per baix d’allò 
«correcte» en un poble de 22.000 habitants, i en cas afirmatiu, caldria concloure que Compromís per 
Cullera ens equivocàrem en exigir «NO incrementar» eixa partida per a entrar en el govern. De fet, no
vàrem entrar, ja que el PSOE trià Ciudadanos per aconseguir «fer govern» i apujar eixa partida. Ara, 
després de 8 anys i dos majories absolutes dels «socialistes», haurem de valorar si «el poble» veu eixe 
gran increment com a excessiu, o li sembla normal... ja que som rics.
 També és possible que «el poble» no acabe de «vore» eixes despeses i que, majoritàriament, només es
quede amb la imatge que projecta un bon equip de comunicació. 

2. Precs. Un prec és, simplement, un recordatori o una proposta d’actuació que el govern té l’obligació
de fer efectiva. Com per exemple:
 a) Considerant els impactes dels dos grans festivals de música («Zevra» i «Medusa»), cal demanar-li 
a la «Càtedra Ciutat de Cullera» que li dedique especial atenció als canvis que eixos festivals tenen en 
tots els indicadors de qualitat turística. Eixe «estudi» específic hauria d’incloure’s en l’informe anual 
de l’any 2023.
 b) Els camins, i drets de pas, haurien d’estar oberts per a poder accedir als espais naturals. Per 
exemple, l’entrada del Senillar hauria d’acabar en l’Estany. Per a valorar l’estat de tots eixos drets, des 
del govern municipal s’han de demanar els informes pertinents que delimiten els espais públics i els 
privats. Eixos informes s’han de publicar en el web de l’ajuntament.
 c) L’ajuntament ha de ser exemplar en l’ús i promoció del valencià. Això significa no traduir 
incorrectament al castellà els noms de barris i pobles valencians. També significa evitar publicar 
només en castellà la majoria de les comunicacions oficials de l’ajuntament.
 d) La informació que difon l’equip de protocol ha de ser exactament la mateixa per a tots els regidors.
La millor manera de no errar en eixa tasca és incloure’ns a tots en el mateix grup de difusió, i no 
discriminar segons partit polític.



3. Qüestions. Portarem a tots els plens municipals quatre propostes del nostre programa electoral que 
ajuden a millorar les dinàmiques «vitals» de Cullera. Farem, també, un seguiment de les respostes 
constructives o evasives de l’equip de govern. Les de setembre seran:
 a) Quines gestions ha fet el nostre ajuntament els últims huit anys per a facilitar la instal·lació 
d’empreses/indústries a Cullera? S’ha valorat la possibilitat de comprar i/o llogar parcel·les 
«industrials» i oferir-les a empreses que creen ocupació de qualitat al poble?
 b) Considera l’equip de govern d’interés per a Cullera valorar la creació d’un Centre de 
desenvolupament Turístic (CdT)? Quines altres mesures estan estudiant per a intentar 
desestacionalitzar la nostra oferta turística?
 c) Quines accions s’han estudiat per a incentivar la recuperació de les terres «abandonades» del nostre
terme, i per a facilitar la venda de productes locals en el mercat municipal?
 d) A partir de quin any està previst començar a bonificar el 50% de l’IBI per la instal·lació de plaques 
solars a cases i empreses? Ha estudiat l’equip de govern la conveniència d’unes altres bonificacions 
que reactiven el comerç local?

4. Conclusions. Un equip de govern intel·ligent ha d’aprofitar les bones idees dels regidors de 
l’oposició, i dels ciutadans que fan públiques les seus queixes. També és elegant, i dignifica la política 
més que els «bons» sous, que es reconegueren públicament els encerts dels «contraris». Cal recordar 
(a voltes s’oblida) que ací hem vingut a servir el poble i NO a servir-nos del poble.
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